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حکمت

حکمت 118 

از دس�ت دادن فرصت، اندوهبار 

است.

نما | حسین   کشتکار

هدف »فيلم 100« انتقال پيام هاي اخلاقي است
دوازدهمين جش�نواره بين المللي 
»فيل�م 100« ب�ا ش�عار »س�ينماي 
اخ�لاق« در پ�ردي�س س�ينمايي 
ش�د.  خواه�د  برگ�زار  آزادي 
علي قرباني دبیر دوازدهمین جشنواره 
بین المللي فیلم 1٠٠ ثانیه در خصوص 
اهداف اين جشنواره گفت: جشنواره 
بین المللي فیلم 1٠٠ثانیه اي در حالي 

دوازدهمین دوره خود را س��پري مي كند كه همواره به دنبال 
مسیر فكر و انديشه اي است كه در س��ال 82 در حوزه هنري 
كرج براي آن طراحي و اجرا ش��ده اس��ت. در سال هاي اولیه، 
اين جش��نواره به عنوان ابزاري نوين براي معرفي س��ینما در 
بین تكنولوژي هاي پیام رسان تبديل ش��د كه در جريان اين 

پیش��رفت ها ايده اي نو تلقي مي شد. 
وي خاطر نشان كرد: جشنواره براي ما 
بهانه است و هیچ وقت اهمیت چنداني 

در مقايسه با تولید نداشته است. 
هدف اصلي ما از برگزاري آن، افزايش 
سطح اين تولیدات در ژانر كوتاه و در 
كن��ار آن پخش فیلم اس��ت. در حال 
حاضر، سینماي كوتاه بهترين رسانه 
براي اين ابزارهاي جديد است و سینما بهترين و مؤثرين ابزار 
براي انتقال پیام محسوب مي شود. فیلم هاي 1٠٠ثانیه اي به 
تنهايي نس��بت به اين پیام ها واقف بوده و در انتقال پیام هاي 
اخلاقي به مخاطب به خوبي عمل كرده است. هدف ما برگزاري 

جشنواره نیست بلكه افزايش تولید و انتقال مفهوم است.

 آيين بزرگداشت فرج الله سلحشور
برگزار مي شود

در آستانه س�ومين س�الگرد درگذش�ت زنده ياد »فرج الله 
سلحشور« آيين بزرگداشت اين هنرمند انقلابي برگزار مي شود. 
در آستانه سومین سال درگذشت مرحوم »فرج الله سلحشور« 
آيین گرامیداش��ت اين كارگردان و هنرمن��د انقلابي و متعهد 
سینما و تلويزيون برگزار مي شود. بنا بر اين گزارش، اين مراسم 
با حضور خانواده اين هنرمند، هنرمندان و نمايندگان مجلس روز 

چهارشنبه- 8 اسفندماه- ساعت 15 برگزار مي شود. 
علاقه مندان مي توانند براي حضور در اين مراسم به خبرگزاري 

تقريب واقع در خیابان سمیه مراجعه كنند.

    خبر

در گفت وگوي »جوان« با سعيد مستغاثي مطرح شد

اسكارسیاهپوستانبهنفعهمجنسبازان!
اس�کار 2019 تش�ابهات و تفاوت هاي�ي نس�بت به 
دوره هاي گذشته داشت. تفاوتش تقريباً همان يکي 
دو ماه پيش مش�خص بود، چون اول از همه مجري 
مراسم كه اعلام شده بود سينماگر سياهپوستي چون 
»كويين هارت« اس�ت در يك اقدام حيرت انگيزي 
حدود يك ماه مانده به اجراي مراس�م به دليل چند 
توئيت كنايه آميز درباره همنجس بازها بركنار شد. 
   سياهپوست ها را وارد بازي كثيف خود كردند 

سعید مس��تغاثي، كارش��ناس و منتقد س��ینمايي در 
گفت و گو با »جوان« به رويكرد اسكار 2٠19 و نیز حذف 
مجري مراس��م اس��كار اين دوره به دلیل توئیت هايش 
درب��اره همجنس بازها اش��اره ك��رد و گف��ت:  به دلیل 
چند توئیت كنايه آمیز درب��اره همجنس بازي، مجري 
انتخاب ش��ده را مجبور به بركناري كردند و اين مسئله 
آنقدر برايشان اهمیت داشت كه مراسم امسال را بدون 
مجري برگزار كردند. س��عي كردند صدايش را هم زياد 
درنیاورند. برخلاف آنچه ما تصور مي كنیم، سانسور خیلي 
شديدي برقرار اس��ت، اگر اين اتفاق در ايران مي افتاد و 
يك مجري را به دلیل چند توئیت كنار مي گذاشتند به 
لحاظ رس��انه اي چه هجمه اي از اين درست مي شد اما 
خیلي بي س��رو صدا كنار مي گذارند، ضمن اينكه يك 
سانس��ور و ديكتاتوري ش��ديدي برقرار است كه طرف 
نمي تواند يك اظهار نظر شخصي بكند. اين قدر مسئله 
برايش��ان تقدس دارد. در اين دوره اف��راط در توجه به 
سیاهپوس��ت ها را مي ديدي��د. دو س��ه دوره قبل اصلًا 
سیاهپوس��ت ها در بازيگري حضور نداشتند و اعتراض 
كردند و مي خواستند اس��كار را تحريم كنند اما در اين 
دوره آمدند اينگونه موضوع را مديريت كردند كه هرچي 
كاراكتر همجنس باز بود را به اينها دادند. وقتي نامزدها 
اعلام شدند به شكل حیرت انگیزي پر از رنگین پوست 
به خصوص سیاهپوست ها بود، حتي فیلمي مثل »پلنگ 
س��یاه « كه در هیچ كدام از رشته هاي اصلي نامزد نبود 
نامزد بهترين فیلم شده بود كه خیلي بحث برانگیز بود. 
يك فیلم تجاري كه اصلًا جايش در مراس��م نبود چون 

همه عوامل و بازيگرها و هنرمندانش سیاهپوست بودند، 
نامزد بهترين فیلم ش��د اما وقتي فیلم ه��ا را مي بینیم 
متوجه مي شويم كه اينها در اين دوره از رنگین پوستان 
به سود انحرافات فكري و عقیدتي ش��ان سوء استفاده 
كردند. برخلاف ظاهر كه رنگین پوست ها محور هستند، 
واقعیت اين است كه اتفاقاً نژادپرستي خیلي غالب است. 
اولاً اينكه اين سیاهپوس��ت ها كه ظاه��راً در مركزيت 
داستان ها هستند اغلب عناصر درجه2 را شامل مي شوند 
كه از يك سطح پايین به كمك و وسیله سفیدپوست ها 
و طبقات بالا مرتبه پیدا مي كنند و در واقع آن نقطه امن 
و منزلت شان توسط سفیدپوست ها به آنها داده مي شود. 
در واقع آنها اغلب در تعیین سرنوشت شان نقش محوري 
ندارند. نكته ديگ��ر اينكه اينها رنگین پوس��تان را وارد 

بازي هاي كثیف اخلاقي خودشان كرده اند. 
   به بازيگر مسلمان نقش همجنس باز مي دهند 

اين كارشناس س��ینمايي درباره گرايش به تولید فیلم 
با موضوع��ات همجنس بازان��ه و اينكه چ��را اين بحث 
همجنس بازي برايش��ان تا اين اندازه تقدس پیدا كرده 

اس��ت نیز اينگونه توضیح مي دهد: در فیلم ها به شكل 
عجیب و غريبي گرايش به مسائل همجنس بازانه به چشم 
مي خورد. سه فیلم اصلي كه جايزه گرفتند كاراكتر هاي 
اصلي شان همجنس باز بودند. هم فیلم بوهمي كه كاراكتر 
اصلي اش آن خواننده معروف همجنس باز يعني كويین 
است كه به بیماري ايدز دچار شد و در جواني از دنیا رفت 
و نیز فیلم »كتاب سبز« كه كاراكترش دكتر شرلي يك 
همجنس باز است و نیز فیلم سوگولي كه در مورد ملكه 
آن استوارت ساخته شده كه ملكه همجنس باز بريتانیا 
بود. اينها بهترين فیلم، بهترين فیلمنامه و بهترين بازيگر 
نقش اول زن و مرد و نقش دوم م��رد را گرفتند، يعني 
جوايز اصلي را همین فیلم هاي همجنس بازانه گرفتند 
و كاملًا جو همجنس بازها بر مراسم اس��كار غالب بود. 
البته در س��ال هاي اخیر هر س��ال يكي دو ت��ا فیلم در 
اين ارتباط وجود داشت اما امسال خیلي بیشتر حاكم 
بود. اين موضوع هر س��ال بود اما مشخص است كه اين 
مضمون دارد توسعه پیدا مي كند، به خصوص از سالي كه 
همجنس بازي در امريكا قانوني شد تولیدات سینمايي 

روند رو به رش��دي پیدا كرد و معلوم است كه همه جور 
حمايتي هم از ساخت اين فیلم ها صورت مي گیرد و توجه 
به مسئله سیاهپوس��ت ها هم كاملًا ظاهري بود. اينكه 
سیاهپوست ها را همجنس باز نشان بدهند و تنفر ايجاد 
كنند يا بخواهند اين مسئله را در میان رنگین پوست ها 
هم جا بیندازند و به عادي شدن آن كمك كنند، موضوع 
مشهودي اس��ت، مثلًا بازيگر نقش داك شرلي كه زياد 
هم جايزه گرفت و ظاهراً مس��لمان هم اس��ت، حساب 
شده انجام شده است. اينها هنوز جرئت نمي كنند يك 
كاراكتر مسلمان را همجنس باز نش��ان بدهند اما فعلًا 
اينقدر جلو آمده اند كه به يك بازيگر مسلمان نقش يك 
كاراكتر همجنس باز را هم بدهند و اينها يك نوع ايجاد 
تنفر در میان ملت ها هم است. يك سیاهپوست را محور 
فیلم نشان مي دهند و بعد اين را مشمئزكننده مي كنند. 
علاوه بر اينكه خود كاراكتر منفعل است و در عین حال 
كه سلطه پذير اس��ت همجنس باز هم است. اين ضايع 
كردن سیاهپوستان است. سیاهپوس��تان را مي آورند 
جلو مي نش��انند ولي به آنها و همه جهان القا مي كنند 
كه سیاهپوست خوب سیاهپوست همجنس باز است. 
اين مدلي به سیاهپوستان توجه مي كنند. اين لجن مال 

كردن سیاهپوستان است. 
  جوايز فرمايشي اين دوره زياد بود

مس��تغاثي درباره جايزه بهترين مس��تند كوتاه به يك 
ايراني الاصل نیز مي گوي��د: رايكا زهتابچي در واقع يك 
امريكايي محسوب مي شود و فیلم هم در مورد موضوع 
جنسیتي زنان است. اين فیلم پیش پاافتاده است و روشن 
نیس��ت كه چرا اين اتفاق افتاد، چون فیلم هاي مستند 
خوب هم وجود داشت، سینماي غرب در مستند نگاه 
خیلي جدي دارد و اينكه يك فیلم پیش پا افتاده بیايد 
جايزه بگیرد از نقاط س��ؤال برانگیز است، البته موضوع 
فیلم براي آنها اهمیت زيادي داش��ت. موضوع مستند 
مثلًا پزشكي بود كه البته خیلي هم پزشكي نبود. يك 
فیلم كوتاه اسرائیلي به نام پوست هم جايزه گرفت. انگار 

جوايز فرمايشي امسال زياد بود.

راه موفقيت در اسکار از فيلم ضدايراني مي گذرد!
زهتابچي به عنوان اولين امريکايي ايراني تبار اسکار گرفت

در مراس��م اختتامی��ه 

محمد صادقي
  دیدگاه

نودويكمین دوره مراسم 
اسكار، فیلم »پريود ختم 
كلام« به كارگرداني »رايكا زهتابچي«، اس��كار بهترين 
مستند كوتاه را به دس��ت آورد؛ جايزه اي كه كمك كرد 
 اس��كار س��ال 2٠19 ب��ه پررنگ ترين موفقی��ت زنان 

در اسكار تبديل شود. 
بعد از آن بود كه به س��رعت در س��ايت هاي خبري نام و 
تصاوير رايكا زهتابچي به عنوان اولین زن ايراني- امريكايي 
كه جايزه اس��كار گرفته و اينكه احتمالاً مي توان آن را به 
پاي موفقیت يك ايراني الاصل گذاشت، منتشر شد. فارغ 
از اينكه آيا اين جايزه مي تواند افتخ��اري براي ايراني ها 
باش��د يا خیر، نگاه كوتاهي به س��وابق نه چن��دان بلند 
فیلمسازي زهتابچي نشان دهنده نوع نگاه اين فیلمساز 
به وطن پدري اش اس��ت. زهتابچي، فیلمس��ازي را در 
دانش��گاه »USC« كالیفرنیا خوانده است و ساكن شهر 
لس آنجلس است. وي با ساخت فیلم 1٠دقیقه اي به نام 
»مادران« اولین تجربه فیلمسازي را كسب كرده است؛ 
فیلمي به زبان فارسي كه فیلمسازش مدعي است داستاني 
واقعي دارد. نقش اصلي فیلم »مري آپیك« سابقه حضور 

در سینماي فیلمفارسي را دارد و با ايفاي نقش در »داش 
آكل« به سینما وارد شده است. ديگر بازيگر اين فیلم نیز 

»نیك شكور« يك لبناني – امريكايي است. 
داستان فیلم درباره جواني 2٠ساله به نام امید است كه 
در نوجواني، پسري را كش��ته و اكنون در آستانه اعدام 
است. زهتابچي در »مادران« به نظام قضايي ايران حمله 
مي كند و حكم قصاص و اعدام قاتل را زير سؤال مي برد. 
وي با ظالمانه نشان دادن سیستم قضايي كشور، نمايشي 
از صحنه اعدام را به تصوير مي كشد. در اين فیلم مأموران 

انتظامي رفتار وحشیانه اي با اعدامي دارند. 
زهتابچي در معرفي فیلم »مادران« به اين نكته اشاره كرده 

كه اين فیلم را به عنوان پايان نامه تحصیلي ساخته است. 
نكته جالب اين است كه زهتابچي مي گويد: »چون پدرم 

كشورش را دوست داشت من اين كار را انجام دادم.«
»مادران« مانند اكثر فیلم ه��اي ضدايراني كه در غرب 
ساخته شده اس��ت، با فضاي واقعي ايران بیگانه است. 
لوكیشن اين فیلم در كالیفرنیاس��ت و حتي جغرافیا و 

معماري آن با ايران تفاوت دارد. 
طراحي صحنه و لباس اين فیلم نیز مانند انتخاب محل 
فیلمبرداري به شدت مشكل دارد و از يك ايراني الاصل 
بعید است نداند لباس مأموران انتظامي ايران با يونیفرم 
پلیس امريكا متفاوت است و نمي شود صرف چسباندن 
پرچم ايران به جاي پرچم امريكا، لباس هاي فرم پلیس 
اين دو كش��ور شبیه هم ش��ود، حتي روحاني زندان كه 
مانند كشیش ها به تصوير درآمده است، در بستن عمامه 
بیشتر شبیه س��یك هاي هندي شده اس��ت. فیلمساز 
حداقل آگاهي درباره مقررات اجراي حكم اعدام ندارد و 
اعدامي را سر ظهر براي اعدام به حیاط زندان مي آورند. 
اين همه اشتباه براي كسي كه امسال براي ساخت مستند 
كوتاه مهم ترين جايزه سینماي امريكا را به دست آورده 

است در نوع خود جالب به نظر مي رسد.

: سرپرست سازمان سينمايي در مقابل وضعيت اسفناك اهالي سينما

فقر پشت پوسته نازك اشرافي گري در سينما خوابيده است
زماني كه اهالي خانه س��ینما در نامه اي سرگش��اده به 
رئیس جمهور از خرد شدن استخوان ش��ان زير بار فقر 
نوشتند، هنوز قیمت دلار از مرز 1٠هزار تومان نگذشته 
بود و پرايد هم 5٠میلیون نشده بود، آن زمان نه سازمان 
سینمايي صداي اهالي هنر را شنید و نه رئیس جمهور 
كه مخاطب نامه ب��ود؛ نامه اي كه با اي��ن جملات آغاز 
ش��ده بود »به اطلاع مي رسانیم كه مش��كلات ماقبل 
قرون وسطايي مثل بیكاري و بي مسكني و بي بیمه اي و 
توزيع ناعادلانه منابع عمومي در حوزه فرهنگ و سینما 
متأسفانه از گذشته ها شروع ش��ده و هم اكنون به اوج 
خود رسیده و اكثر اهالي سینما را به زير خط فقر رسانده 
است به طوري كه صداي خرد شدن استخوان هاي عموم 
اهالي سینما در لابه لاي چرخ دنده هاي زندگي كنوني به 

وضوح شنیده مي شود!«
 با آنكه امیدي نیست در میان مش��كلات ريز و درشت 
كشور، رئیس جمهور وقتي براي هنرمندان غیر لاكچري 
داشته باشد، اين امید وجود دارد كه سرپرست سازمان 
سینمايي كه مهر باندبازي بر پیشاني اش نخورده است و 
در سینما به خوشنامي شهرت دارد، صداي ناامیدان هنر 

كشور را بشنود. 
حسین انتظامي كه ايده ش��فافیت در دولت را پیگیري 
كرده و هر از چندگاهي آمار و ارقام مرتبط با شفاف سازي 
فعالیت هاي زيرمجموعه سازمان را اعلام مي كند، اين بار 
بايد نورافكن شفافیت را به خانه سینما بیندازد؛ خانه اي 

صنفي كه مح��ل اجتم��اع صنوف مختلف س��ینمايي 
اس��ت و وظیفه اش حمايت از فعالان صنف است. خانه 
سینما و فعالیت آن كه يك بار در دولت اسبق، به خاطر 
فعالیت هاي سیاس��ي تا مرز انحلال پیش رفت، اكنون 

نیازمند نگاه موشكافانه اي است. 
در يك مورد كوچك گفته ش��ده »بی��ش از 2٠٠نفر از 
اعضاي خانه سینما ماه هاست لنگ يك بیمه حداقلي اند 
و مديرعامل خانه س��ینما فقط نظاره گر اس��ت!«، »در 
ماه هاي گذش��ته بارها و بارها با گلاي��ه برخي از اعضاي 
صنوف خانه سینما در چرايي عدم رسیدگي به وضعیت 
بیمه درماني شان روبه رو بوده ايم و حالا نیز خبر رسیده 
كه بیش از 2٠٠نفر از اعضاي خانه سینما به رغم تكمیل 
مدارك نتوانستند بیمه ش��وند!« مسئولیت بیمه اهالي 
س��ینما كه بعضاً به جز بیمه مذكور هیچ پشتوانه اي در 

زندگي ندارند، با خانه سینماست. 

چرا يك بار رئیس سازمان سینمايي از روند بیمه اهالي 
سینما گزارشي را ارائه نمي كند. 

در پشت پوسته نازك اشرافي در سینما كه شامل چند 
بازيگر، كارگردان و تهیه كننده مي ش��ود كه در س��ال 
درآمدهاي میلیاردي دارند و برايش��ان صحبت كردن 
از تورم، فقر و نداري هیچ مفهوم��ي ندارد، هنرمنداني 
هم هستند كه عمرشان را در سینما صرف كرده اند و از 
همه زرق و برق سینما حتي نام و نشاني برايشان باقي 

نمانده است. 
چند ماه پیش بود كه مرتضي رزاق كريمي، عضو هیئت 
مديره خانه سینما قول داده بود كه تا پايان سال جاري 
مشكل بیمه اهالي خانه سینما حل شود. اكنون كه تنها 
چند روز تا پايان س��ال باقي مانده اي��ن وعده همچنان 
محقق نش��ده و هنرمنداني ك��ه درگیر مش��كل بیمه 

بوده اند، چشم انتظار معجزه اند. 
رئیس سازمان سینمايي همچنین بايد در شفاف سازي 
وضعیت هنرمندان س��ینما، تفاوت آشكار و سرسام آور 
دستمزد قشر مرفه و سلبريتي سینما را با بدنه زحمتكش 
اما گمنامي كه بار اصلي هنر سینما را بر دوش مي كشند 

مشخص كند. 
اين كار حداقل باعث مي شود درآمد هاي نجومي سینما 
به پاي عده اي خاص نوشته نشود و هنرمند سینما براي 
داش��تن يك بیمه تكمیلي و دريافت حداقل هاي بیمه 

درماني، با مشكلات عديده روبه رو نشود.

محمدصادق عابديني 
  دریچه


